
Uitdagingen voor het toekomstig optreden 
Verbindingsdienst

Het toenemende belang van informatie

Om wereldwijd effecten op het gevechtsveld te kunnen bereiken, ongeacht of deze van 
offensieve- of van defensieve aard zijn, is het van groot belang om tijdig en (bijna) 
real-time over de juiste informatie te kunnen beschikken. Alleen dan kunnen militaire 
operaties tot het gewenste succes leiden.

Dit toenemend belang van informatie en de snelheid en manier waarop hiermee op het 
gevechtsveld wordt omgegaan vraagt een totaal andere manier van denken, organiseren 
en werken en noemt men Informatie Gestuurd Optreden. De Verbindingsdienst maakt 
het met de inzet van de adequate IT-middelen nu en in de toekomst mogelijk om 
informatie niet alleen als een enabler, maar ook echt als een wapen in te zetten. 

Ontwikkelingen op het vlak van sensoren en 
drones leiden tot een grotere behoefte aan 
IT-infrastructuur. De Verbindingsdienst maakt 
IGO mogelijk en zorgt daarbij niet alleen voor 
de tijdige verwerking en beschikbaarheid van 
informatie maar zorgt met de inzet van 
CEMA-capaciteiten en de inzet van 
hoogopgeleid IT-personeel ook voor de 
veiligheid bij de informatieoverdracht.

‘Informatie Gestuurd Optreden 
(IGO) houdt in dat we in staat zijn 
alle relevante informatie op elk 
gewenst niveau tijdig te 
verwerven, te verwerken, te 
verspreiden en in te zetten. 
Zodoende kan gewogen 
besluitvorming plaatsvinden om 
de juiste middelen op het juiste 
moment en op de juiste plaats in 
te zetten. Daarmee kunnen de 
gewenste operationele effecten 
worden bereikt en het gedrag 
van onze opponenten worden 
beïnvloed.’
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De toekomstvisie van de Verbindingsdienst
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Kol bd F.F.M. (Frank) Peersman

Niet alleen het Regiment Verbindingstroepen viert 
in 2024 een jubileum. Ook onze Vereniging van 
Officieren van de Verbindingsdienst, de Vereniging 
van Onderofficieren en Oud-onderofficieren van 
de Verbindingsdienst (VOOV) en de Vereniging 
voor Veteranen en Postactieven van het Regiment 
Verbindingstroepen (VVPRV) vieren een jubileum. 
Voor onze vereniging is dat 70 jaar, voor de VOOV 
50 jaar en voor de VVPRV 12,5 jaar.

70 jaar 
vereniging 
officieren 

verbindings
dienst

intercom | jaargang 53 | 2 11

v e r e n i g i n g



ONTSTAAN
Op 18 februari 1954 werd het 80-jarig bestaan van het Regiment Verbindingstroepen gevierd. 
Tijdens de herdenkingsbijeenkomst te Ede stelde de Inspecteur Verbindingsdienst, Kolonel 
J.W.E. Mulder, voor om een vereniging van officieren van ons wapen op te richten. Dat gebeur-
de in de loop van 1954, maar in de statuten werd opgenomen dat de oprichtingsdatum 18 
februari 1954 was. Als naam werd gekozen de Vereniging van Officieren van de Verbindings-
dienst (afgekort V.O.V.) en was gevestigd te ‘s-Gravenhage. De vereniging werd aangegaan 
voor de duur van 29 jaar en zou dus op houden te bestaan op 17 februari 1983. 

De reden van deze beperking tot 29 jaar was de volgende. Om rechtspersoonlijkheid te krijgen 
moest er toestemming van de overheid zijn, de zogeheten Koninklijke goedkeuring. Hiervoor 
diende men de statuten van de vereniging te laten beoordelen door het Ministerie van Justitie. 
Voor verenigingen die korter dan 30 jaar waren aangegaan werd de goedkeuring en daarmee 
de rechtspersoonlijkheid verleend bij Koninklijk Besluit, voor een duur langer dan 30 jaar ging 
dat bij wet. Om deze laatste, moeilijker weg te ontlopen werden verenigingen doorgaans voor 
iets korter dan 30 jaar aangegaan, waarna een verzoek tot verlenging kon worden ingediend.

De doelstellingen van de VOV bij de oprichting waren:
•  het bevorderen van een hechte kameraadschap en het levendig houden van de traditie van 

het Wapen van de Verbindingsdienst onder de officieren;
•  het bevorderen van een juist inzicht in het wezen en de taak van de Verbindingsdienst;
•  het inlichten van haar leden over wetenswaardigheden betreffende het personeel, de 

organisatie en het materieel van de Verbindingsdienst.

 
De eerste algemene vergadering werd gehouden op 22 oktober 
1954 te Utrecht. Op die eerste algemene vergadering werden 
de statuten en het huishoudelijk reglement vastgesteld en werd 
het bestuur gekozen. Voorzitter werd de Kolonel J.W.E. Mulder 
(toen Inspecteur van de Verbindingsdienst), vicevoorzitter de 
Kapitein K.F.M. van Rheenen, secretaris W. Boekwijt, 1e 
penningmeester R. van Oosten, 2e penningmeester F.Th. 
Steiginga en als leden J.A.J. Houdkamp, R. Kuipers, M. Lopes 
Cardozo en J.G. Nolen. 
Ook werd tijdens die vergadering een traditiecommissie van de 
VOV ingesteld vanwege de eerstgenoemde doelstelling. In die 
commissie zaten de Kolonel b.d. J.C.P.H. Makkink, Luitenant-
kolonel G.F.C.D. de Jonge, Luitenant-kolonel A.H. Mohr (hij zou 
later nog Commandant Depot Verbindingsdienst worden), 
Majoor B. van Eerden, Majoor J. Hirsch, Majoor J.H.G. Scheffer 
en Eerste-luitenant J. Geensen (hij zou later nog Commandant 
van het Verbindingsdienst Opleidingscentrum worden). Van die 
eigen traditiecommissie binnen de vereniging is verder niets 
meer terug te vinden.
Ook in de begintijd werd een blad uitgebracht, maar dat had als 
neutrale naam “Orgaan van de VOV”. Het doel was binnen de 
officieren van ons wapen de contacten en het Esprit de Corps 
te onderhouden. Ook in die tijd waren de officieren van de 
Verbindingsdienst verspreid over vele eenheden door het land 
en daarbuiten. En dat is heden ten dage nog steeds zo. De 
bedoeling was om het orgaan elke twee maanden uit te 
brengen, mits de leden voldoende kopij aan zouden dragen. 
Het orgaan werd voor de lieve som van wel 2 cent naar de 
huisadressen van de leden gestuurd.

In het orgaan werden alle leden met rang, naam, 
geboortedatum en adres vermeld. Iets wat in de huidige tijd niet 
meer denkbaar is. Na een aantal activiteiten kreeg de vereniging 
ongeveer 4 jaar na de oprichting een slapend bestaan. Het 
Orgaan verscheen tot maart 1958. Daarna kwam er in mei 1959 
een poging om het blad nieuw leven in te blazen in stencilvorm, 
maar na 3 edities hield ook dit weer op.

De precieze reden voor het slapend bestaan is niet meer te 
achterhalen, maar in een schrijven van de commandant van het 
VOC uit begin 1971 staat “Door het opheffen van de Inspectie 
van de Verbindingsdienst is bij velen het gevoel ontstaan dat 
ook het Wapen van de Verbindingsdienst heeft opgehouden te 
bestaan. De Inspecteur was immers het bindend element in het 
Wapen.” Mogelijk zorgde de Inspectie Verbindingsdienst er voor 
dat de doelstellingen van de VOV werden ingevuld, waardoor 
de noodzaak voor een actieve vereniging minder was 
geworden. 

Ook was per 10 oktober 1958 het Wapenfonds Officieren 
Verbindingsdienst opgericht dat als doel had het bestrijden van 
representatieve kosten bij gelegenheden binnen het Wapen of 
onderdelen daarvan. Dat Wapenfonds had geen bestuur, maar 
een commissie van beheer namens de Inspecteur 
Verbindingsdienst. 

In de periode dat de VOV een slapend bestaan leed, werd op 
4 oktober 1969 een vereniging opgericht die als naam had 
“Reüniefonds Cadetten wapenvereniging Prinses Marijke”. 

Orgaan VOV 1954
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Daarvan kon je lid worden als je geïnaugureerd was als gewoon 
lid van de Cadetten wapenvereniging Prinses Marijke en het 
officiersexamen Verbindingsdienst aan de Koninklijke Militaire 
Academie met succes had afgelegd.

De belangrijkste doelstelling was het financieel ondersteunen 
van de Cadetten wapenvereniging Prinses Marijke door jaarlijks 
een passende geldelijke tegemoetkoming beschikbaar te 
stellen, aangezien de cadetten in die tijd alleen zakgeld kregen.

HERSTART
In 1970 werd een onderzoek gedaan naar wapenfondsen bij 
andere wapens en dienstvakken. De meesten hadden geen 
wapenfonds, maar kregen hun gelden uit onderdeelspotjes of 
uit de betreffende officiersvereniging.

Daarop werd in 1971 een enquête gehouden onder de officieren 
van de Verbindingsdienst, waarin onder andere werd gevraagd 
of men weer een actieve officiersvereniging wilde en of er een 
blad moest worden uitgebracht. Er was een grote meerderheid 
voor beide zaken. Resultaat van de enquête dat er op 18 
augustus 1971 een interim-bestuur werd geïnstalleerd. 

In de enquête werd ook gevraagd wat de naam van het 
verenigingsblad moest worden. Ongeveer 10% had voorkeur 

voor “Teleprint”; ongeveer 29% had 
voorkeur voor “Kontaktorgaan 
VOV” en ongeveer 37% had 
voorkeur voor “Intercom”; dus die 
laatste werd de nieuwe naam. In 
maart 1972 verscheen de eerste 
Intercom als kwartaalblad voor de 
VOV, nog onder auspiciën van het 
interim-bestuur. Die eerste editie 
was nog op A4-formaat en 
gestencild. 
Op 5 mei 1972 werd een Algemene 
Leden Vergadering gehouden waar 
het bestuur werd gekozen en de 
formele heroprichting een feit werd. 
De statuten die toen werden 
vastgesteld, waren nagenoeg 
dezelfde als die uit 1954. Vestiging 
was weliswaar gewijzigd in Ede, 
maar de duur zou nog steeds 
eindigen op 17 februari 1983. Ook 
werd een extra doelstelling 

toegevoegd die te maken had met het verhogen van de kennis 
van de geschiedenis van het Wapen van de Verbindingsdienst 
en het levend houden van de tradities.

Nummer 2 van de Intercom kwam uit onder het eerste formeel 
gekozen bestuur, met daarin het verslag van de ALV van 5 mei 
en de initiële ledenlijst per 1 augustus 1972 met daarop 142 
leden. Nummer 2 was ook de eerste in A5-formaat met op de 
voorkant een afbeelding van de lage band antenne.

In 1974 werden twee ‘feestnummers’ uitgebracht. Nummer 
74/1 helemaal gewijd aan 100 jaar Regiment Verbindings-
troepen en 74/2 dat meer in ging op 25 jaar Wapen van de 
Verbindingsdienst.

In 1980 zag men aankomen dat statutair de vereniging zou 
ophouden te bestaan op 17 februari 1983. Daarom werden in 
1980 de statuten gewijzigd en formeel bekrachtigd bij de notaris 
op 23 december 1980. De laatste versie van de statuten dateert 
van 8 december 2023, vanwege de invoering van de Wet 
Bestuur en Toezicht Rechtspersonen. Daardoor moest in de 
statuten worden opgenomen wie het tijdelijk bestuur op zich 
neemt in het geval van wegvallen van alle bestuurders tegelijk.

Activiteiten
In de beginjaren van de heroprichting werden regelmatig 
excursies georganiseerd naar instanties en bedrijven binnen en 
buiten defensie. Zo werden o.a. bezoeken gebracht aan de 
Vliegbasis Soesterberg en een Marine-inrichting, maar ook aan 
de ITT/Bell Telephone Manufacturing Company, het NATO 
Satcom grondstation M3 te Schoonhoven, DAF in Eindhoven en 

Eerste Intercom Tweede Intercom
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het Fysisch Laboratorium van RVO-TNO1. Ook waren er in de 
jaren 70 contacten met de Duitse zustervereniging 
Fernmeldering en de Belgische Transmissie Troepen (TTr), waar 
over en weer bezoeken uit volgden. 

Rond 1980 zag defensie ook het belang van wapen – of dienstvak-
verenigingen. Zo werden deze verenigingen betrokken bij het be-
commentariëren van de Grondwetswijzigingen die tussen 1976 en 
1980 waren ingediend door de Kabinetten den Uyl en Van Agt 1, 
met name de delen over de krijgsmacht en het Koninklijk Gezag.

De aanleiding is niet meer te achterhalen in de archieven, maar 
in ieder geval vanaf 1983 werd jaarlijks rondom de verjaardag 
van het Regiment Verbindings troepen een Verbindingsbal 
georganiseerd voor de leden met partners. Kennelijk liep ook 
daar de belangstelling langzaam terug, want in 2001 werd een 
enquête gehouden over de toekomst van het Verbindingsbal. 
Daarna is het nog een paar keer georganiseerd, maar toen het 
bal in 2006 moest worden afgelast wegens gebrek aan 
belangstelling, is het helemaal gestopt. Daarvoor is wat later de 
inmiddels bekende social in februari in de plaats gekomen.
Sinds 1998 organiseert de VOV symposia over onderwerpen 
die Verbindingsdienst gerelateerd zijn. In 1998 begon dat met 
een lezing voorafgaand aan de Algemene Ledenvergadering 
over ‘huidige en toekomstige ontwikkelingen in de (informatie)
technologie’. Daarna volgde een mini-symposium in 2000 en 
vanaf 2001 werd het een volwaardig symposium. Aanvankelijk 
was dat één symposium per jaar, gekoppeld aan de jaarlijkse 
Algemene Ledenvergadering. Sinds 2006 werden dat er twee 
per jaar. In het begin was dat een symposium over een groot 
onderwerp, dat in twee delen werd uitgevoerd: een in het 
voorjaar aansluitend aan de Algemene Ledenvergadering en 
een in het najaar. Een aantal jaren is het 2e symposium komen 
te vervallen in de jaren dat er in oktober een Wapeninformatie-
dag wordt gehouden, om interne concurrentie binnen het 
regiment te voorkomen. De locaties waren ook wisselend: van 
het VOC te Ede in het begin, via Bronbeek te Arnhem, het 
Officierscasino te Soesterberg en het Marine etablissement 

te Amsterdam naar onze huidige vaste locatie de Genm 
Kootkazerne te Garderen. Een aantal symposia tussen 2001 en 
2009 werden georganiseerd samen met de Vereniging 
Informatici Defensie. 

In 1980 werd de VOV-das geïntroduceerd. Daarop stond nog 
het verbindingsdienst-embleem dat op de kraagspiegels staat 
met daaronder de letters VOV. Eind 1983/begin 1984 werd de 
inmiddels bekende Möbius-band in blauw-wit ingevoerd als 
verenigingslogo. Daar werden 650 speldjes van besteld. Het 
logo kwam ook op het briefhoofd te staan, op schildjes en op 
de Intercom. 

Contact andere verenigingen
Zoals aangegeven was op 4 oktober 1969 het “Reüniefonds 
Cadetten wapenvereniging Prinses Marijke” opgericht. Vanaf de 
herstart in 1971 hebben de VOV en het Reüniefonds Cadetten 
wapenvereniging Prinses Marijke dus naast elkaar bestaan. En 
qua leden was er uiteraard een grote overlap. Vanaf ongeveer 
de jaren 90 nam de animo bij jonge officieren om lid te worden 
van het Reüniefonds af. Ook vervaagde het onderscheid tussen 
officieren opgeleid op de KMA en opgeleid op het Opleidings-
centrum voor Officieren voor Speciale Diensten (OCOSD; later 
OCO) steeds meer door de opheffing van het OCO in 1996 en 
daarmee werd de overlap steeds groter. Ook kregen de 
cadetten geen zakgeld meer, maar wedde. Daardoor was 
financiële ondersteuning niet meer nodig. Daarom werd het 
Reüniefonds formeel opgeheven op 1 januari 2002.
 
De zorg voor en de contacten met de cadetten werden 
ondergebracht bij de VOV, die daarmee had ingestemd op haar 
Algemene Vergadering van 9 april 2002. In het huishoudelijk 
reglement van de VOV werd opgenomen dat aspirant officieren 
van de Verbindingsdienst vanaf de start van hun opleiding 
konden opteren voor het lidmaatschap van de VOV.

Van het geld dat nog beschikbaar was bij het Reüniefonds, is een 
deel terugbetaald aan de leden, een deel ging als donatie naar de 
Stichting Museum Verbindingsdienst en een deel werd gebruikt 
voor een schilderij van het kasteel van Breda door mevrouw Anne 
van Dalen-Sieben, dat op 15 februari 2002 werd aan geboden 
aan de Regimentscommandant. Het schilderij hangt nu bij de 
Historische Collectie Verbindingsdienst te Amersfoort. 

In 1996 zocht het bestuur van de VOV toenadering tot de 
Vereniging van Officieren Informatici (VOI) van de landmacht, 
die was opgericht in 1992. Aanleiding was dat de werkvelden 
c.q. interessegebieden steeds meer overlap begonnen te 
vertonen. Een aantal leden, met name de verbindelaren die 
informatica hadden gestudeerd, waren ook lid van beide 
verenigingen. Vervolgens zijn een aantal jaren lang 
gezamenlijke bestuurs vergaderingen gehouden om de 
programma’s op elkaar af te stemmen. 

“Sinds 1998 
organiseert de VOV symposia”

VOV logo
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Ook werden leden over en weer uitgenodigd bij evenementen. 
De VOI zou op 1 december 2000 worden voortgezet door de 
toen opgerichte Vereniging Informatici Defensie met leden, 
zowel burger als militair, afkomstig uit de gehele defensie-
organisatie. 

Eind 2018 werden alle officieren informatiedeskundige 
registratief heringedeeld bij het wapen van de Verbindingsdienst. 
Daarmee lag voor hen de weg open om lid te worden van de 
VOV en een aantal van hen heeft dat toen ook gedaan.

In 1999 was het boek Van Telegraaf tot Satelliet verschenen 
naar aanleiding van het 125 jarig bestaan van het Regiment 
Verbindingstroepen. Inmiddels was ook gebleken dat er bij 
eenheden binnen de landmacht weinig of niets meer aan 
geschiedschrijving werd gedaan, anders dan de dagboek-
schrijvers die meegingen met missies. In 2014 bestond de VOV 
60 jaar. Naar aanleiding van dat jubileum heeft de VOV een 

boek uitgebracht met de titel “Anders en Beter” en als ondertitel 
“van transmissie naar ondersteuning commandovoering”. Doel 
was om ontwikkelingen maar zeker ook ervaringen van 
regimentsleden op te tekenen, om ze zeer te stellen voor de 
toekomst. Het boek schetst de verbindingsdienst in verandering 
gedurende de ongeveer 25 jaar daarvoor, opgetekend door 
leden van de vereniging.

Aanvankelijk was het de bedoeling om het boek zelf te 
redigeren, maar dit bleek dermate veel werk dat in 2013 toch 
professionele hulp werd ingeschakeld in de vorm van Dhr. Hans 
van den Brink van The History Store. Een exemplaar werd ook 
aangeboden aan de toenmalige Commandant Landstrijd-
krachten, Luitenant-generaal M. de Kruif.

Bestuur
De samenstelling qua functies is al die jaren relatief constant 
gebleven met een voorzitter, vicevoorzitter, secretaris, 

Voorjaarssocial 2024

Jubileumboek
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convocatievovnajaarsymposium

Bovenstaande constateringen heeft professor Jim Storr onderzocht in Something Rotten, Land Command 
in the 21st Century. De parallellen met onze krijgsmacht zijn overduidelijk aanwezig. Gecombineerd met 
de hernieuwde focus op het grootschalig gevecht is het dan ook meer dan relevant om onze wijze van 
commandovoeren in het landdomein te beschouwen en te bediscussiëren. Dit is dan ook het onderwerp tijdens 
het VOV Najaarsymposium op donderdag 7 november 2024. Het programma ziet er voorlopig als volgt uit:

09.00 - 0930 ontvangst in de hal
09.30 - 0945 opening en introductie
09.45 - 1045  Prof Jim Storr author of Something Rotten, Land Command in the 21st Century
10.45 - 1130  Maj Sascha Stindt (Land Warfare Center) –Conceptual thoughts on Command Posts within Land 

Command
11.30 - 1300  lunch (in de hal)
13.00 - 1345  Kol Rob Miedema (1 German Netherlands Corps) – transition to a warfighting capable headquarters
13.45 - 1430  Bgen Kooij en Lkol Willemse (13 medium Brigade) – Connecting the dots in large scale combat operations
14.30 - 1515  paneldiscussie / Q&A
15.15 - 1530 afsluiting
15.30 - 1600 netwerkborrel in de hal

De locatie is het KEK-gebouw op de Generaal-majoor Kootkazerne in Stroe. 
We informeren u op een later moment over de wijze van inschrijven via de website en onze nieuwsbrief.

“There seems to be something badly wrong with the command of western armed forces. 
Headquarters are too big. They produce orders which are too long. They take too long to do so.”

penningmeester en een aantal bestuursleden. In het begin was 
er een paar jaar nog een 2e penningmeester. Qua aantallen 
bestuursleden zijn er wel wat verschillen geweest. Aanvankelijk 
waren er totaal 7 bestuursleden. Dat groeide bij de herstart naar 
8. Midden jaren 80 begon het bestuur in aantal te groeien tot 
maar liefst 11 bestuursleden in 1996. Daarna nam het weer af 
en is nu gestabiliseerd op 7 personen. Een aantal jaren maakte 
ook tenminste één reserve-officier deel uit van het bestuur. Het 
is een ongeschreven regel dat de voorzitter een actief dienende 
kolonel is. Ook zit er tenminste één officier buiten dienst in het 
bestuur, gezien het grote aantal leden dat b.d. is. Zo streven we 
er naar om alle geledingen in het bestuur vertegenwoordigd te 
hebben: jong en oud, actief dienend en buiten dienst.
De vereniging kent een aantal ereleden:
•  Kolonel b.d. W.K. Rijsdijk (overleden op 6 maart 1997)
•  Luitenant-kolonel b.d. W. Jung (overleden op 2 februari 

2008)
•  2 april 2000: Luitenant-kolonel b.d. R.H. Rijntalder (overleden 

op 21 juli 2023);
•  7 april 2009: Kolonel b.d. A. den Boer;
•  1 juni 2022: Majoor b.d. G.H. Hillen

Toekomst
De vereniging bestaat nu 70 jaar, maar net als bij het Regiment 
Verbindingstroepen kunnen en moeten daar nog wat jaren bij 
komen. Het ledenbestand bestaat voor een groot deel uit 

officieren buiten dienst. Daar zijn er zoveel van, omdat de 
verbindingsdienst qua omvang in het verleden een stuk groter 
was dan de laatste jaren. Door de kleiner geworden krijgsmacht 
is helaas de uitstroom aan de bovenkant groter dan de instroom 
aan de onderkant. Daar kunnen we niets aan doen. Waar we 
wel wat aan kunnen doen, is het enthousiasme van de leden. 
Zo lang dat er is, blijft de vereniging actief. En de vereniging dat 
zijn we samen en niet alleen het bestuur. Gelukkig zijn de 
meeste adspirant- c.q. jonge officieren nog steeds bereid om lid 
te worden en te blijven van de VOV. Daarmee kunnen ze invloed 
uit oefenen op wat de vereniging organiseert en via onze 
Intercom publiceert, zodat deze relevant blijft; ook in de 
toekomst.

Eindnoten
1  Rijksverdedigingsorganisatie - Toegepast 

Natuurwetenschappelijk Onderzoek

“De vereniging dat zijn we samen”
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